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خبر

برنامه

فوتبال

انصراف کره شمالی از حضور 
در المپیک توکیو

کره شــمالی دیروز سه شــنبه اعلام کــرد با هدف  �
محافظت از ورزشــکاران خود در برابر شــیوع ویروس 
کرونا در المپیک تابســتانی توکیو شرکت نخواهد کرد. 
به گــزارش ایرنا، «کی ســی ان ای» خبرگزاری رســمی 
کره شــمالی روز سه شــنبه اعلام کرد ایــن تصمیم در 
جلســه مجمع عمومــی کمیته المپیک کره شــمالی 
در پنجم فروردیــن در پیونگ یانگ گرفته شــد. در این 
گزارش آمده اســت: جمهــوری دموکراتیک خلق کره 
تصمیــم گرفته اســت که به پیشــنهاد اعضای کمیته 
ملی المپیــک این کشــور در ســی ودومین بازی های 
المپیــک به منظــور محافظت از ورزشــکاران خود در 
برابر ویروس کرونا شــرکت نکند. رســانه های دولتی 
کره شــمالی پیش تر گزارش داده بودند که پیونگ یانگ 
این نشســت را از طریــق ویدئوکنفرانــس برگزار کرده 
اســت تا «در مورد مسائل عملی مرتبط با سازماندهی 
مسابقات ورزشی همگانی» بحث کند اما در مورد عدم 
حضور در بازی های المپیک توکیو که قرار است در ماه 
جولای آغاز شود، خبری اعلام نشده بود. از سوی دیگر 
یونهاپ خبرگزاری رســمی کره جنوبی هم اعلام کرد با 
این تصمیم کره شــمالی، امید ســئول برای استفاده از 
این بازی هــا به منظور آغاز روند صلح متوقف شــده با 
پیونگ یانگ کم رنگ شده است. کره جنوبی امیدوار است 
که از رویدادهای ورزشــی به عنــوان یک فرصت بزرگ 
برای برقراری ارتباط با پیونگ یانگ در میان گفت وگوی 
مــرزی متوقف اســتفاده کنــد، همان طور کــه اعزام 
ورزشکاران کره شــمالی به بازی های المپیک زمستانی 
پیونگ چانگ ۲۰۱۸ منجر به اولین اجلاس تاریخی بین 
رهبران دو کره و حتی نشســت سه جانبه «کیم جونگ 
اون» رهبر کره شمالی؛ «مون جائه این» رئیس جمهوری 
کره جنوبی و «دونالد ترامپ» رئیس جمهوری ســابق 
آمریکا شد. کره شمالی ادعا کرده است که هیچ موردی 
از ویروس کرونا در این کشــور شناسایی نشده است اما 
از اوایل ســال گذشته کنترل شدید مرزی را آغاز کرده و 
اقدامات دیگری نیز برای جلوگیری از شیوع کرونا در این 

کشور انجام داده است.
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محمود فکری سرمربی نفت 
مسجدسلیمان شد

مســئولان باشــگاه نفــت مسجدســلیمان با  �
محمــود فکری به توافــق رســیدند. درحالی که 
داریوش یزدی اعلام کرده بود که خداحافظی چند 
روز پیش او به معنای اســتعفا نبــوده و از دیروز 
(سه شنبه) نیز در تمرینات نفت حاضر  شد اما گویا 
با مسئولان باشگاه برای ادامه همکاری به توافق 
نرسید. مسئولان باشــگاه نفت مسجدسلیمان نیز 
درنهایت با محمود فکری، ســرمربی ســابق این 
تیم، به توافق رســیدند تا فکری که مدت زیادی از 
جدایی او از اســتقلال تهران نمی گذرد، مجددا به 

عرصه مربیگری در لیگ بیستم برگردد.

سپاهان در مسیر پایان حسرت
 ۵ ساله

ســپاهان با پیروزی برابر ســایپا بــه قهرمانی  �
امیدوارتر شــد. به گزارش فوتبال ۳۶۰، ســپاهان 
بــرای آخرین بار در لیگ چهاردهــم قهرمان لیگ 
شــد و در آن مقطع با پنج قهرمانی پرافتخارترین 
تیــم لیگ برتر محســوب می شــد؛ عنوانی که به 
نظر نمی رسید به سادگی قابل دسترس باشد ولی 
چهار قهرمانی پیاپی پرســپولیس، این عنوان را از 
سپاهان گرفت. زردپوشــان اصفهانی امیدوارند با 
قهرمانی در این دوره تعــداد قهرمانی خود را به 

رقیب سرخپوش برسانند.
سپاهان با کســب ســه امتیاز در بازی هفته 
نوزدهــم و بــا توجه بــه توقف دو تیــم مدعی 
پرسپولیس و اســتقلال، فاصله خود را در صدر 
جدول بیشــتر کرد شاید اختلاف امتیاز سپاهان با 
سایر مدعیان به حدی نباشد که این تیم خیالش 
از قهرمانی آســوده باشــد ولی میزان امتیازات 
این تیم تا این هفته به حدی اســت که در ادوار 
گذشــته کمتر تیمی به آن رســیده و اکثر تیم ها 
در پایان بــه قهرمانی رســیده اند. در تاریخ لیگ 
برتر در پایان هفته نهم تنها هشــت تیم حداقل 
۴۰ امتیاز به دســت آورده بودنــد که از این جمع 
هفت تیم فصل را با قهرمانی به پایان رساندند. 
پرسپولیس در لیگ های شــانزدهم و هفدهم با 
۴۴ امتیاز بهترین عملکرد را در طول تاریخ تا این 
مقطع از فصل داشــته  است که در هر دو فصل 
پرســپولیس به قهرمانی رســید. ســایپا در لیگ 
ششم، سپاهان در لیگ دوم و پرسپولیس در لیگ 
نوزدهم تیم هایی هســتند که بیــش از ۴۰ امتیاز 
به دســت آورده بودند. سپاهان لیگ نهم و فولاد 
لیگ چهارم مانند این فصل ســپاهان ۴۰ امتیازی 
بودند که در نهایت قهرمان شدند. استقلال لیگ 
یازدهم تنهــا تیمی بود که تا ایــن هفته از لیگ 
چنین اندوخته ای داشت ولی در نهایت قهرمان 
نشــد و به عنوان سوم بســنده کرد. استقلال در 
آن فصل، تفاضــل گل ضعیف تری از ســپاهان 
ایــن دوره داشــت و تیم هایی کــه در دوره های 
قبلــی عملکردی در حد یا بهتر از ســپاهان این 
فصل داشــته اند در نهایت به قهرمانی رسیدند. 
اســتقلال لیگ یازدهم نیز پس از شــوک جدایی 
فرهــاد مجیدی دچار افت شــد و قهرمانی را از 
دست داد و شــاید اگر سپاهان دچار افت نشود، 
پرســپولیس و استقلال کار بســیار سختی برای 

رسیدن به این تیم داشته باشند.

بهترین شروع مجیدی با استقلال
فرهاد مجیدی که برای بار ســوم ســرمربی  �

اســتقلال شده، در شــروع کار خود نتایج بهتری 
به نســبت دو دفعه پیش کســب کرده اســت. 
به گزارش ایســنا، تیم فوتبال اســتقلال روزهای 
شــلوغی را پشت سر می گذارد و با هدایت فرهاد 
مجیــدی، بایــد در ســه رقابت لیگ برتــر، جام 
حذفــی و لیگ قهرمانان آســیا به میــدان برود. 
فرهاد مجیــدی پس از ناکامــی محمود فکری 
در اســتقلال، برای بار سوم سرمربی این تیم شد. 
بار اول مجیدی در سه هفته پایانی لیگ به جای 
وینفرد شــفر هدایت آبی ها را پذیرفت و در سه 
بازی پایانی موفق شــد دو برد و یک تســاوی به 
دست آورد. استقلال در آن فصل با ۵۷ امتیاز در 
جایگاه سوم جدول ایســتاد. پس از آن، با آمدن 
آندره آ اســتراماچونی به اســتقلال،  مجیدی که 
سرمربی موقت اســتقلال بود از تیم کنار رفت و 
با رفتن ناگهانی اســتراماچونی، او برای بار دوم 
هدایت استقلال را پذیرفت. او در چهار بازی اول 
توانست یک شکســت، دو پیروزی و یک تساوی 
برای آبی پوشــان بــه ارمغان بیــاورد. او در این 
فصل جای خود را به محمود فکری داد اما عمر 
کاری فکری هم به نیم فصل نرســید تا مجیدی 
برای بار ســوم هدایت آبی پوشــان پایتخت را بر 
عهده بگیرد. فضــا این  بار برای مجیدی مقداری 
متفاوت  و خــاص بود. ســرمربی آبی ها با کادر 
فنی متفاوت به اســتقلال آمد و توانســت نتایج 
بهتری را رقم بزند. مجیــدی در چهار بازی اول 
خود موفق شــد ســه پیروزی و یک تســاوی به 
دســت آورد و با ۷۵ درصد پیروزی موفق شــد 
بهترین شــروع خود را در بین ســه حضور خود 
به  عنوان مربی در اســتقلال رقم بزند. مجیدی و 
شاگردانش این بار رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 
را در پیــش دارند. البته مجیدی در تجربه فصل 
گذشــته خود در آسیا خاطرات خوبی دارد و باید 
دید می تواند نتایج خوب خود را در آســیا تکرار 

کند یا خیر.

«ایران میزبان مســابقات هندبال قهرمانی مردان 
آسیا شــد»؛ همین خبر به خودی خود اهمیت زیادی 
دارد به ویــژه اینکــه میزبانی ایران در ایــن تورنمنت 
میزبانــی از مهم ترین و معتبرترین مســابقات هندبال 
قاره آســیا عنوان شده اســت. البته آن طور که سایت 
فدراسیون هندبال نوشته این رقابت ها جنبه انتخابی 
برای مســابقات جهانی ۲۰۲۳ سوئد و لهستان را هم 
دارد و چهــار تیم برتر این تورنمنــت جواز صعود به 
رقابت هــای جهانی را هم به دســت می آورند. پس 
پربیراه نیســت که عنوان شــده این رقابت ها میزبانی 
از مهم ترین و معتبرترین رقابت ها در آسیاســت. البته 
بــا توجه به وضعیت جغرافیایی و سیاســی حاکم بر 

ایران نمی شود به سادگی از کنار این میزبانی عبور کرد؛ 
به ویژه اینکه پیش از این هم کارشکنی هایی برای عدم 
اعطای میزبانی به تیم های ایرانی شده است. نکته ای 
کــه در این بیــن اهمیت ایــن میزبانــی را دوچندان 
می کند، احتمال حضور کشــورهای عرب زبانی است 
که از لحاظ سیاســی با ایران چالــش دارند. در رأس 
این کشــورها می شود به تیم های عربستان و بحرین و 
امثالهم اشــاره کرد. البته که در سال های اخیر به غیر 
از تیم ها و ورزشکاران عربستانی، بقیه کشورها، حتی 
آنهایی که با عربســتان مراوده بســیار نزدیکی دارند 
هم بــرای برگزاری بازی یا حضــور در تورنمنت های 
مختلف به ایران ســفر کرده اند ولی در طول پنج سال 
گذشــته تیم یا ورزشــکاری حرفه ای از عربستان برای 
شرکت در مسابقاتی به میزبانی ایران سفری به کشور 
نداشــته اند. موضوعی که می توانــد اهمیت میزبانی 
تــازه را دوچندان کنــد، احتمال حضــور تیم هندبال 
عربستان است. آیا این بار قرار است عربستانی ها هم 
برای برگزاری رقابت های ورزشی به ایران بیایند؟ قبل 
از رســیدن به پاســخ این پرســش باید اتفاقاتی را که 

اخیرا رخ داده، مورد بررسی قرار داد.
بعد از ماجرایی که برای سفارت عربستان در تهران 
رقم زده شد، عربستانی ها علاوه بر روابط دیپلماتیک، 
روابط ورزشــی را هم با ایران قطع و کم رنگ کردند و 
اجازه حضور ورزشــکاری را در ایــران ندادند. پیش تر 

حتی آنها از اعزام شــطرنج بازان کشورشان برای سفر 
به ایران مانع تراشــی کردند. هرچند پیش از آن هم با 
توجه به نفوذ بسیار بالایی که در کنفدراسیون فوتبال 
آســیا داشــتند، توانســتند بازی های لیگ قهرمانان با 
تیم های ایرانی را به کشــور ثالــث ببرند. به تازگی اما 
موضــوع مهمی رقم خورده که شــاید (باید روی این 
شــاید تأکید کــرد) اندکی از مشــکلات به وجود آمده 
در حــوزه ورزش بین دو کشــور را تعدیل کند. ماجرا 
مربوط به ســفر تیم های فوتبال ایرانی به عربســتان 
برای برگزاری بازی های لیگ قهرمانان آسیا به صورت 
متمرکز اســت. تیم فولاد برای برگزاری بازی پلی آف 
و تیم اســتقلال برای برگزاری بازی های گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا باید به عربستان سفر کنند تا 
یخ روابط ورزشــی این دو کشور بعد از پنج 
سال آب شــود. مورد مبهمی که در این بین 
وجود دارد اما این اســت که شاهدی برای 
اعزام ورزشکاران عربســتانی به ایران هنوز 
وجود نــدارد! درواقع تیم های ایرانی با رأی 
کنفدراسیون فوتبال آســیا باید به عربستان 
سفر کنند ولی هنوز مشــخص نشده که آیا 
کنفدراسیون فوتبال آسیا تیم های عربستانی 
را هــم بعدا بــرای ســفر به ایــران تحت 
فشــار خواهد گذاشــت یا خیر. فعلا اما می شود تنها 
خوش بین بود که حضور تیم های ایرانی در عربستان، 
از مشکلات به وجود آمده در این زمینه بکاهد؛ به ویژه 
اینکه نفوذ عربســتانی ها در فدراسیون های آسیایی تا 
الان چندیــن میزبانی مهم را از چنــگ ایران درآورده 
اســت. البته که تا زمان میزبانــی ایران در رقابت های 
قهرمانی هندبال آسیا زمان بســیاری مانده و آن طور 
که عنوان شــده ایــن رقابت ها دی مــاه ۱۴۰۰ برگزار 
می شــود. همین موضوع باعث شــده تا نتوان درباره 
تیم هایی که قرار اســت در این تورنمنت شرکت کنند، 
نظر قطعی داد چــون ظاهرا چند ماه قبل از برگزاری 
این رقابت هــای مهم، تیم ها نامه نگاری را شــروع و 
بــرای حضور در ایران اعلام آمادگی می کنند. با توجه 
به اهمیت این تورنمنت اما انتظار می رود عربســتان 
هم با معتدل شدن روابط ورزشــی دو کشور به ایران 
سفر کند. هرچند شــاید (دوباره با تأکید بر این شاید) 
تــا آن زمان، اتفاقاتی، خاصــه در فوتبال، رقم بخورد 
تا طلســم پنج ســاله عدم حضور تیم ها و ورزشکاران 
عربستانی در ایران هم بشکند. تا آن زمان اما می شود 
فعلا تــلاش مســئولان هندبــال ایران بــرای گرفتن 
میزبانــی این تورنمنت مهم را بــه فال نیک گرفت؛ با 
یا بدون عربســتان، اینکه بالاخره فدراسیونی در ایران 
توانایــی گرفتن میزبانی یک رقابت مهم را داراســت، 

جای تقدیر دارد.

میزبانى ایرانى از هندبال آسیا؛
 عربستان مى آید؟

شرق: وزارت ورزش و جوانان درحالی 
و  المپیــک  بازی هــای  آســتانه  در 
پارالمپیک ۲۰۲۰ توکیو، واکسیناسیون 
ورزشــکاران را آغاز کرده که از همین 
ابتدای کار با چالش مواجه شده است. 
چالشــی که البته پیش بینی می شد با 
توجه به تحریم های بین المللی ایران، 
وزارتی ها را درگیر خود کند. جنجال ها 
بر ســر نوع واکنسی اســت که برای 
المپین ها در نظر گرفته شــده اســت. 
وزارت بهداشــت و درمان از میان سه 
واکسنی که مجوز مصرف اضطراری 
آن را داده، برنــد چینــی را به اهالی 
ورزش اختصــاص داده اســت. ایــن 
واکسن که شــرکت «سینوفارم» آن را 
ساخته، طی چند وقت اخیر به کشور 
وارد شده و بخشی از آن سهم اهالی 
ورزش شده است؛ اما مسئولان وزارت 
ورزش و جوانــان در اولین قدم، اقدام 
به واکسینه کردن ورزشــکاران جانباز 

و معلول کردند که به مراتب شــرایط ویژه تری نســبت 
به افراد ســالم دارند؛ اما این اقدام وزارتخانه خیلی با 
اســتقبال برخی از اعضای کاروان ورزشی پارالمپیکی 
مواجه نشده و تعدادی از آنها از مصرف واکسن چینی 
صرف نظــر کردند. گفته می شــود دلیــل انصراف این 
افراد از واکسینه شــدن، بی اعتمــادی آنها به کیفیت و 
ایمنی واکسن چینی است. پیش از اینکه واکسیناسیون 
ورزشکاران شروع شود، این موضوع خیلی مطرح بود 
که واکســن چینی نمی تواند اثرگذاری بالایی را در بدن 
همه افراد داشــته باشــد و با نواقصی روبه رو اســت. 
حالا با ایــن اتفاق و خودداری ورزشــکاران معلول از 
مصرف این واکسن، این نگرانی به وجود آمده که مبادا 
ورزشکاران سالم و المپیکی هم از استفاده این واکسن 
امتنــاع کنند و فضای کاروان هــای اعزامی به توکیو با 

تنش مواجه شود.
محمود خسروی وفا، رئیس کمیته ملی پارالمپیک 
که ســابقه  طولانــی و موفقــی در ورزش جانبازان و 
معلــولان دارد، به دنبال این اســت تا هر چه ســریع تر 
مشــکل به وجود آمــده را در کاروان «ســردار دل ها» 
برطرف کند؛ چراکه او باید کاروانی پرجمعیت را راهی 
بزرگ تریــن رویداد ورزشــی دنیا کند که هــم در قبال 
سلامتی آنها مسئول اســت و هم باید از کارنامه کاری 

خود در این بازی ها دفاع کند.

خسروی وفا با تأیید مشــکل داربودن واکسن چینی 
به «شرق» می گوید: «اینکه ما الان بیاییم نظری درباره 
واکســن چینی بدهیم، کاری ناپخته است. درحالی که 
حــدود صد و خورده ای از ورزشــکاران و مربیان ما فاز 
اول این واکسن را تزریق کرده اند. بعضی ها به علت سن 
بالا و بعضی ها هم به علت حساســیت دارویی حاضر 
نشدند این واکسن را بزنند. اســتاندارد و دستورالعمل 
بین المللی این واکســن می گوید این واکســن در افراد 
بالای ۶۰ ســال و افراد زیر ۱۸ ســال جواب نمی دهد؛ 
بنابرایــن باید بگوییم که واکســن چینی دچار اشــکال 
اســت؛ مثلا اگر کســی دچار حساســیت فصلی باشد، 
نمی تواند آن را اســتفاده کند. با توجه به این موضوع 
ما کتبا نامه ای را به وزارت ورزش نوشــته ایم تا خیلی 
زود فکر مناســبی درباره نفراتی که واکسن نگرفته اند، 
بکنند. ما نگفته ایم که چه واکســنی را برای این نفرات 
در نظر بگیرند اما اگر واکســن روســی باشد یا واکسن 
رازی که دانشــمندان خودمان آن را ســاخته اند، عالی 
است. بااین حال منتظر هستیم تا ببینیم نتیجه مکاتبات 

چه می شود».
کمیتــه بین المللــی المپیک (ioc) الــزام انجام 
واکسیناســیون برای ورزشــکاران را برداشته؛ چراکه 
طبق قوانین جهانی واکسینه شــدن امــری اجباری 
نیســت. با همه اینهــا ioc برای اینکــه کاروان های 

کشــورهای مختلــف را ایمن و ســالم در المپیک و 
پارالمپیک ۲۰۲۰ توکیو ببیند، در آخرین دستورالعمل 
اعلام کرد برای واکسیناسیون همه ورزشکاران همه 
تلاشش را انجام می دهد. حتی اگر لازم باشد از نظر 
مالی به کشــورها کمک می کند اما تزریق واکسن را 
به عنوان یک شرط برای حضور در توکیو نمی گذارد؛ 
چراکه ممکن است این موضوع برخی ورزشکاران را 

با نگرانی هایی مواجه کند.
رئیس سابق فدراسیون جانبازان و معلولین با تأیید 
ایــن موضوع ادامــه می دهد: «از نظر اســتانداردهای 
بین المللی واکســن زدن زوری و اجباری نیســت. شاید 
یک فردی اصلا یک سری اعتقادات دینی که به مسائل 
پزشــکی مربوط نمی شــود دارد و بر پایه آن نخواهد 
واکســن بزند؛ بنابراین ما هیچ ورزشــکاری یا مربی ای 
را مجبور نمی کنیم اما حســن واکسن زدن این است که 
فرد تا شــش ماه مصون اســت. ضمن اینکه به او یک 
دفترچه می دهند و در این بازه زمانی هر کشوری برود 
نیازی به دادن تســت و قرنطینه دو هفته ای ندارد. هر 
ورزشــکاری که نخواهد واکسن بزند، باید قبل از اعزام 
به توکیو تست بدهد. وقتی هم که به توکیو رسید، باید 
فورا تســت بدهد. با همه اینها مــا خود را در قبال این 

نفرات مسئول می دانیم و آنها را رها نمی کنیم».
فعــلا فــاز اول واکسیناســیون کاروان پارالمپیکی 

انجام شده و به احتمال زیاد این روند 
تا پایــان ماه جاری تکمیل می شــود. 
خســروی وفا درباره تعداد نفراتی که 
هنوز هیچ دوزی از واکســن چینی را 
دریافت نکرده اند، گفت: «ما ســه روز 
پیش چیزی حدود ۱۳۵ ورزشــکار و 
مربــی را برای واکسینه شــدن احضار 
کردیــم. از ایــن تعداد یک ســری ها 
سفر بودند و شــرایط آمدن به تهران 
را نداشــتند. یک ســری هــم کــه بنا 
بــر ملاحظاتشــان واکســن نزدند. در 
مجموع وزارت بهداشت ۱۲۰ واکسن 
بیشــتر هم برای فاز اول نیاورده بود. 
در کل مــا آن روز به اندازه همان ۱۲۰ 
واکســن نفرات را واکســینه کردیم و 

چیزی کم نیاوردیم».
بــرای کاروان المپیکــی هــم به 
گفته مهدی علی نژاد، معاون ورزش 
قهرمانــی و حرفــه ای وزارت ورزش، 
۳۰۰ ســهمیه واکســن در نظر گرفته 
شده که شامل همه ورزشکارانی که سهمیه گرفته اند، 
ســرمربیان، مربیان و سرپرستانشــان اســت. فاز اول 
واکسیناســیون کاروان «ستارگان ایران زمین» قرار است 
از هفته آینده آغاز شــود؛ اما ســؤال اینجاست تکلیف 
آنهایی که سهمیه شــان قطعی نشــده یا رفتن شان به 
المپیک نهایی نشــده، چه می  شــود؟ مثل ملی پوشان 
کاراتــه، تکواندو دختــران، قایقرانی و البتــه والیبال و 
بسکتبال که این دو رشــته تیمی سهمیه گرفته اند اما 
هنوز برای بســتن نفرات اعزامی شــان به المپیک زود 
اســت و مربیان حاضر نیســتند به این زودی ترکیبشان 

را نهایی کنند.
علی نژاد دراین باره می گوید: «بالاتر از تعداد تیم ها 
به فدراســیون ها ســهمیه دادیم تا همــه آنهایی که 
شــانس حضور در المپیک را دارند، واکســن دریافت 
کنند؛ برای مثال به والیبال ۲۴ سهمیه به ازای بازیکنان 
دادیم که در این صورت دست مربیان برای نگه داشتن 
نفرات در اردو باز اســت. درباره رشــته هایی که هنوز 
سهمیه نگرفته اند هم به همین ترتیب عمل کرده ایم. 
حتی در ارتباط با برخی تیم هایی که نفراتشــان نهایی 
شــده اند هم چند نفری بالاتر در نظــر گرفته ایم، چون 

ورزشکاران حریف تمرینی دارند».
بازی های المپیک و پارالمپیک ۲۰۲۰ به ترتیب مرداد 

و شهریورماه سال جاری در توکیو برگزار می شوند.

آغاز واکسیناسیون ورزشکاران المپیکی

واکسن چینی نمی زنیم


